
7 سیاسی

 

سرویس سیاسی -  دکتر محمود سریع القلم 
در این مطلب به اختصار سی ویژگی را بر می شمرد 
که دارا بود آن هر کشوری را به سمت توسعه پایدار 

رهنمون می شود.
1. 90 در صد مردم آن راستگو باشند؛

2. 90 در صد مردم آن، یک شخصیت داشته باشند؛
3. 90 در صد مردم آن، شــفافیت فکری و رفتاری 

داشته باشند؛
4. 90 در صد مردم آن، خوش قول باشند؛

5. 90 در صــد مردم بــا کار فراوان و تخصص به 
موقعیت مناسب و ثروت رسیده اند؛

6. 90 در صد مردم آن یک جهان بینی دارند؛
7. 90 درصــد مردم در رانندگی، صفوف، نظافت 

شهر و ادارات، رعایت یکدیگر را می کنند؛
8. 90 درصد مردم، مرتب کتاب می خوانند؛

9. 90 درصــد مردم در کنار پول، به منزل چهارم و 
پنجم هِرم آبراهام مَزلوُ هم می اندیشند؛

10. 90 در صــد مردم، بــه ارزیابی مرتب فکر و 
عملکرد خود اعتقاد داشته و عمل می کنند؛

11. صد درصد مردم آن می دانند برای رشــد باید 
رقابت کنند؛

12. صد در صد مردم، فقط یک شغل دارند؛

13. صد در صد مردم، برای اعتبار و منزلت جهانی 
کشورشان، اهمیت ویژه ای قائل هستند؛

14. حکومتی که ساختارهایی بنا کند تا نتیجۀ آن، 
شهروندانی با ویژگی های فوق باشند؛

15. تنها معیار ورود و رشــد شهروندان در دستگاه 
دولتی، تخصص آنهاست؛

16. حوزۀ حکمرانی، دایرۀ مدیریت کشــور را از 
مالکیت بر منابع تفکیک کرده است؛

17. بنگاه های خصوصی نود درصد تولید کشور را 
در اختیار داشته باشند؛

18. رســانه ها با اتکا به سند و مدرک در بررسی و 
نقد افرادی که سمت دارند آزادند؛

19. دولــت، بدون ابهام در خدمت تحققِ نیازهای 
بخش خصوصی است؛

20. رانت تقریباً تعطیل باشد؛
21. دولت، تشکل سندیکاها و فعالیت جامعۀ مدنی 

را حق مردم می داند؛
22. حداقل در چهار بخشِ اقتصاد بین الملل، مزیت 

نسبی داشته باشد؛
23. قواعد نظم موجود جهانی را بپذیرد؛

24. مردم آن تا می توانند ثروت تولید کنند تا دیگران 
بر آنها مسلط نشوند؛

25. اصول سیاست خارجی آن در راستای الزامات 

رشد و توسعۀ اقتصادی باشد؛
26. مدیران آن طولانی مدت در مدیریت نباشند؛

27. ریشۀ استقلال سیاسی را در تولید ثروت بداند؛
28. بــا همۀ قدرت های بزرگ، درصدی از روابط 

را حفظ کند؛
29. فرقــی بین امنیت حاکمان و امنیت ملی وجود 

نداشته باشد؛
30. عامۀ مردم حس مثبتی نسبت به کشور و آیندۀ 

آن داشته باشند.

سی ویژگی که کشوری را به سمت کرۀ جنوبی شدن می برد

ســرویس سیاسی - عضو هیات 
رئیســه کمیســیون تلفیق بودجه سال 
آینده گفت: افزایش حقوق 18 درصدی 
در قیاس با تورم موجود در کشور رقم 
اندکی است، بنده با این عدد مخالفم و 
معتقدم مجلس قطعا این عدد را افزایش 

خواهد داد.
جبار کوچکی نژاد عضو کمیسیون 
برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی 
با انتقــاد از افزایش اعلام شــده برای 
کارکنان دولت و بازنشســتگان، گفت: 
عدد پیشنهادی افزایش حقوق در لایحه بودجه بسیار پایین است و ما ضمن 
انتقاد به این مساله؛ معتقدیم که این افزایش حقوق حتما نیاز به اصلاح دارد.
وی تصریح کرد: ما در کمیسیون تلفیق حتما این درصد پیشنهادی برای 

افزایش حقوق را اصلاح خواهیم کرد.
عضو کمیسیون تلفیق بودجه ادامه داد: فکر می کنم حداقل افزایش باید 
20 درصد باشد نه سقف آن ضمن اینکه با توجه به آنکه در سال نخست برنامه 
هستیم و باید همترازی برای بازنشستگان انجام شود، در سال اول همترازی 

را بالاتر ببریم تا این 20 را در آنجا پوشش دهیم.
نماینده مردم رشــت در مجلس درخصوص حقوق پیشــنهادی برای 
کارکنان، گفــت: خب دولت با عدم اجرای دقیق قانون مجلس درخصوص 
ارز ترجیحــی زمینــه ایجاد یک فضای تورم را در بــازار به ویژه بازار کالای 
اساســی فراهم کرد و این باعث شد در دو سال گذشته فشار قابل توجهی به 
زندگی کارکنان دولت، بازنشســتگان و بخش خصوصی و کسانی که حقوق 
ثابت دریافت می کنند، تحمیل شــود. وی ادامه داد: امســال هم ما تداوم آن 
شرایط را مشاهده کردیم لذا این افزایش 18 درصدی در قیاس با تورم موجود 
در کشور و کاهش قدرت خرید که رخ داده رقم اندکی است، بنده با این عدد 
مخالفم و به نظر می رسد دوستان زیادی هم مخالف باشند، در نتیجه معتقدم 

مجلس قطعا این عدد را افزایش خواهد داد. 

سرویس سیاسی - سخنگوی شورای نگهبان گفت: مصوبه افزایش سن 
بازنشستگی هنوز در شورای نگهبان بررسی نشده است.

هادی طحان نظیف در نشست خبری امروز شنبه خود در پاسخ به سوالی 
درباره مصوبه افزایش ســن بازنشستگی گفت: این موضوع در برنامه هفتم به 
تصویب رسیده و مربوط به روزهای اخیر است به همین دلیل هنوز در شورای 
نگهبان بررســی نشده است. وی افزود: ما به صورت غیر رسمی 15 جلسه را 

برای برنامه هفتم داشتیم ولی هنوز به این مورد نرسیدیم.
طحان نظیف با اشاره به اینکه 5 طرح و لایحه طی جلسات اخیر شورای 
نگهبان بررسی شد، گفت: طرح اصلاح بند 1 ماده 83 قانون انتخابات مجلس 

پس از بررسی در شورا، مغایر با شرع و قانون اساسی تلقی نشد.
وی افزود: لایحه حمایت از خانواده از طریق فرهنگ عفاف و حجاب نیر 

از سوی شورای نگهبان مورد ایراد قرار گرفت.
طحان نظیف ادامه داد: طرح اصلاح بند ک قانون بودجه 1402 درباره قیر 
که با ایراد شــورای نگهبان مواجه شده بود با اصرار  مجلس موضوع به مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام ارجاع داده شــد و گویا این موضوع تعیین تکلیف 

شده است.
وی گفت: طرح اساســنامه ســازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور نیز از 
سوی شورای نگهبان مورد ایراد قرار گرفت. طحان نظیف ادامه داد: طرح تامین 
مالی تولید و زیرســاخت ها از دیگر مواردی اســت که مورد بررسی شورای 
نگهبان قرار گرفت، این طرح همچنین با ایراداتی از سوی هیئت عالی نظارت 

مواجه شد.
برگزاری آزمون کتبی داوطلبان خبرگان با حضور ۳۲۸ نفر 

وی درباره آزمون کتبی داوطلبان انتخابات مجلس خبرگان رهبری، گفت: 
آزمون کتبی خبرگان رهبری هفته گذشته برگزار شد و از 328 نفر که به آزمون 

کتبی دعوت شده بودند، اکثریت حضور داشتند و 69 نفر هم غایب بودند.
وی افزود: افرادی که حضور پیدا کردند، از شیعه و سنی بودند و آن هایی 

که نیاز نداشتند، طبیعتاً حضور پیدا نکردند. 
سخنگوی شورای نگهبان ادامه داد: در یک یا دو هفته آینده آن کسانی که 
در ادوار گذشــته در آزمون کتبی قبول شده اند، برای مصاحبه شفاهی دعوت 
خواهند شــد و کســانی که در هفته گذشته در آزمون کتبی حضور داشتند، در 
فرایند تصحیح اوراق قرار دارند و تا یک ماه آینده به مصاحبه شــفاهی دعوت 

خواهند شد.
شورای نگهبان توصیه پذیر نیست

طحان نظیف درباره موضع شورای نگهبان نسبت به طرح اظهاراتی درباره 
برخی کاندیداهای انتخابات مجلس خبرگان از ســوی برخی رسانه ها درباره 
بررســی صلاحیت  داوطلبان انتخابات بیان کرد: شورای نگهبان توصیه پذیر 

نیست و به دنبال انجام وظیفه قانونی خود است.
وی ادامه داد: ممکن است در فضای سیاسی فعالان سیاسی که رقابت هایی 
با هم دارند مطالبی را طرح کنند اما انتظار این است که متعرض وظایف قانونی 
دســتگاه های دیگر نشوند و اجازه دهند دستگاه ها از جمله شورای نگهبان به 
وظایف قانونی خود عمل کنند و مسئولیت را که بر عهده دارند با دقت و آرامش 

و بر اساس قانون انجام دهند.
وی درباره مصوبه مجلس مبنی بر کاهش مدت ســربازی بیان کرد: هنوز 
برنامه هفتم را بصورت رسمی دریافت نکردیم، پس از دریافت برنامه موضوع 

را بررسی خواهیم کرد ما باید سوابق موضوع را مورد بررسی قرار دهیم.
هنوز شــورای نگهبان وارد بررسی صلاحیت های نامزدهای 

مجلس خبرگان نشده است
طحان نظیف در پاســخ به ســوالی مبنی بر اینکه آیا درخواست هایی از 
شــورای نگهبان ردصلاحیت حسن روحانی برای انتخابات مجلس خبرگان 
رهبری وجود داشــته، گفت: فعلًا ثبت نام مجلس خبرگان رهبری آغاز شــده 
است و فقهای شورای نگهبان صلاحیت نامزدهای مجلس خبرگان را بررسی 

می کنند.
وی افزود: هنوز شورای نگهبان وارد بررسی صلاحیت نامزدهای انتخابات 
مجلس خبرگان رهبری نشده است. وی درباره برنامه های شورای نگهبان برای 
افزایش مشارکت در انتخابات، گفت:ما از ابتدای سال جلساتی با دستگاه های 
مختلف درباره موضوع انتخابات داشــتیم، اگر در چارچوب قانون همگی به 

وظایف خود عمل کنیم، در افزایش مشارکت هم تاثیرگذار خواهد بود.
وی ادامه داد: طرح اصلاح قانون انتخابات مجلس شــورای اســلامی در 
راســتای اجرای سیاست های کلی انتخابات تصویب شد و لازم الاجرا است و 

مزیت هایی در راستای احقاق حق داوطلبان و مردم داشت.
وی با اشــاره به اینکه در نظر گرفتن مرحله پیش ثبت نام از جمله نکات 
مثبت این قانون بود بیان کرد: برای مثال اگر مدرک تحصیلی فردی ایراد داشت، 
در این مرحله مشخص شده البته به روزرسانی هایی هم برای تبلیغات انتخابات 

بر اساس این قانون شده است.

کوچکی نژاد عضو هیات رئیسه کمیسیون تلفیق بودجه سال آینده:

افزایش حقوق ۱۸ درصدی در قیاس 
با تورم موجود و کاهش قدرت خرید، 

رقم اندکی است

طحان نظیف سخنگوی شورای نگهبان:

مصوبه افزایش سن بازنشستگی هنوز 
در شورای نگهبان بررسی نشده است

سرویس سیاســی - معاون سابق 
آمــوزش ابتدایــی وزارت آمــوزش و 
پرورش گفت: دانشجوهای دانشگاهای 
علوم تربیتــی می توانند بهترین نیروهای 
انسانی برای آموزش و پرورش باشند، اما 
به دلیل عدم جذب در آموزش و پرورش 
می بینیم یا جذب سایر دستگاه ها می شوند 
یا بی کار هســتند و تعدادی از آن ها بعد از 

فارغ التحصیلی مهاجرت می کنند. 
مهرماهــی که گذشــت و ســال 
تحصیلی جاری، برای آموزش و پرورش 

با چالش های متعددی همراه بود؛ از کمبود معلم و کلاس هایی که به دلیل نبود دبیر و 
آموزگار توسط والدین دانش آموزان و کادر اجرایی مدرسه اداره شد، تا تحصیل 3 
میلیون دانش آموز در مدارسی که ایمنی کافی ندارند. اگر موارد ذکر شده را به اضافه 
مشکلات دیگر که از گذشته باقی مانده کنیم مانند مسائل رتبه بندی، بازماندگان و 
تارکان تحصیل و آسیب های اجتماعی مرتبط با دانش آموزان همچون افسردگی و 
استعمال دخانیات در نوجوانان کنیم، تازه اینجاست که حساسیت حرفه معلمی بیشتر 
آشکار می شود. با وجود این مشکلات، همچنان می بینیم خیل افراد علاقه مند به این 
شغل کم نیست، اما چطور باید به کمک معلمان به عنوان عنصر تحولی، در مسیر حل 
چالش های آن ها و دستگاه تعلیم و تربیت گام برداشت. با »رضوان حکیم زاده« معاون 
سابق آموزش ابتدایی وزارت آموزش و پرورش و استاد علوم تربیتی دانشگاه تهران 

پیرامون حرفه معلمی گفت و گویی انجام شده که در ادامه می خوانید:
هرچقدر در شاخص های توسعه انسانی کشورها رتبه نامناسب تری داشته 

باشند، شرایط معلمان و تراکم کلاس های درس نیز نامطلوب تر است
امسال شعار یونسکو به مناسب روز جهانی معلم »معلمان مورد 
نیــاز برای آموزش مورد نیاز: ضــرورت جهانی برای جبران کمبود 
معلم« بود. تحلیل شما از این شعار و شرایط روز نظام تعلیم و تربیت 

کشور و چالش های پیشروی آن چیست؟ 
پیام اصلی این شعار تاکید بر نقش کلیدی معلمان و اهمیت نقش معلم در نظام 
آموزشی است و اشاره دارد که تامین تعداد معلمان مورد نیاز دارای صلاحیت چه 
اندازه برای نظام های آموزشی مسئله ای مهم و محوری است. باید به این نکته توجه 
داشته باشیم زمانی که در مورد کمبود معلم صحبت می کنیم، ممکن است موضوع را 
صرفا با عدد و رقم ببینیم. در واقع به سادگی حساب کنیم که چه تعداد کلاس داریم 
و چه تعداد افراد به عنوان معلم در کلاس حاضر هستند و با یک جمع و تفریق ساده 
می توان به نتایج کمی در این رابطه رسید، اما به نظر من کمبود معلم مسئله ای فراتر 
از تعداد عددی کمبود معلم است. وقتی در مورد کمبود معلم صحبت می کنیم، در 
مورد کمبود تعداد افرادی صحبت می کنیم که معلمی را به عنوان یک حرفه بسیار 
ارزشــمند در نظر می گیرند و با صلاحیت های کافی و با عشــق و انگیزه وارد این 
حرفه می شوند، کسانی که برای چنین حرفه سخت و پیچیده و تاثیرگذاری آموزش 
دیده اند، نه افرادی که صرفا برای داشــتن شغل و بدون آموزش های لازم به عنوان 
معلم بکارگرفته شــده اند. به شکل واقع گرایانه کمبود معلم فقط محدود به تعداد 
کلاس های خالی از معلم نیســت بلکه بحث وسیع تر است و هر جایی که به دلیل 
سیاستگذاری های غلط افرادی را به کار گرفته ایم که آموزش های لازم را برای معلمی 
ندیده اند و صلاحیت های کافی برای این شغل را ندارند، در واقع با کمبود معلم به 
صورت پنهان روبه رو هستیم؛ هرچند ظاهر قضیه این باشد که معلم سر کلاس است 

و مشکلی وجود ندارد و کلاس خالی از معلم نداریم.
در نگاه عمیق تر به مسئله، پرداختن به صلاحیت های حرفه ای و آماده سازی 
و تربیــت معلمان واجد صلاحیت برای اینکه چنین کار ارزشــمندی بخصوص 
آمــوزش به کودکان را انجام دهند، موضوعی جهانی اســت و ما هم از این ماجرا 
استثنا نیستیم. طبیعتا وضعیت در همه کشورها به یک شکل نیست، ولی با در نظر 
گرفتن شاخص نسبت دانش آموز به معلم در کلاس درس که در بردارنده مطلوبیت 
فضای یاددهی یادگیری اســت، همچنین ملاک ها و معیارهای جذب معلمان در 
کنار مزایایی که برای معلمان تدارک دیده می شود، نگرانی ها را در خصوص کمبود 
معلمان و همچنین کارآمدی سیاست های جذب و نگهداشت معلمان در کشور ما 
بیشــتر می کند. وقتی شاخص های توسعه انسانی در سایر کشورها را رصد کنیم، 
می بینیم بین شــرایط مطلوب کلاس های درس و تراکم استاندارد دانش آموزان با 
شرایط توسعه انسانی در کشورها ارتباط وجود دارد. هر چقدر شاخص های توسعه 
انسانی کشورها مطلوب تر است می بینیم شاخص های نسبت دانش آموز به معلم 
در کلاس های درس به تراکم مطلوب و استاندارد نزدیک تر می شود. همچنین در 
خصوص مراحل جذب و نگهداشت و تربیت معلم در نظام های آموزشی پیشرو، 
اســتانداردها و چهارچوب های صلاحیتی دقیق تر و سختگیرانه تری وجود دارد. 
همچنین مزایای کار معلمی و رفاهیات این قشر نیز در کشورهایی با شاخص های 
توسعه انســانی بالاتر، مطلوب تر است. هرچقدر در شاخص های توسعه انسانی 
کشورها رتبه نامناسب تری داشته باشند، شرایط معلمان و تراکم کلاس های درس 
نیز نامطلوب تر است؛ نخست اینکه شاهد تعداد ناکافی معلم و کلاس درس خواهیم 
بود، دوم اینکه افرادی بدون صلاحیت های معلمی به کار گرفته می شوند، سومین 
مشــکل، عدم توجه کافی به شرایط کاری معلمان و مسئله معیشت و دغدغه های 

زیستی معلمان است. 
سیاست های جذب و نگهداشت معلمان در گذشته های دورتر مسیرهای 

خوبی بود که متاسفانه آن ها را کنار گذاشتیم
هم اکنون ما مسیرهای متعددی برای جذب معلمان داریم؛ دانشگاه 
فرهنگیان؛ آزمون استخدامی ماده ۲۸ و… آیا این مسیرها می تواند ما را 
به سمت معلمانی حرفه ای برای انجام حرفه ای شغل معلمی سوق دهد؟ 

یا باید مسیرهای بکارگیری معلمان را اصلاح کرد؟ 
فکر می کنم این مســیرها تنها راه های رسیدن به نتیجه مطلوب نیست. با نیم 
نگاهی به گذشته نیز متوجه می شویم که اگر قرار بود این مسیرها به نتایج مطلوب 
منتهی شــود، حتما تا به حال نتیجه گرفته بودیم و امروز شــاهد چنین مســائل و 
مشکلاتی در موضوع تامین معلمان مورد نیاز نبودیم و همچنان با کمبود معلم و یا 
بکارگیری معلمان بدون آموزش های لازم در کلاس درس مواجه نمی شدیم.فکر 
می کنم سیاست های جذب و نگهداشت معلمان در گذشته های دورتر مسیرهای 
خوبی بود که متاسفانه آن ها را کنار گذاشتیم. به عنوان مثال، یکی از معضلات اساسی 

ما بکارگیری معلمان در مناطق روستایی و عشایری است. 
معلمان در این مناطق باید از جنس مردم روستا و عشایر باشند و مردم آن زیست 
بوم را بشناسند تا بتوانند در چنین محیط هایی تاثیرگذار باشند و در بهبود زندگی 
افراد تغییرات اساسی ایجاد کنند. مرحوم بهمن بیگی یکی از نمادهای اصلی چنین 
تاثیرگذاری گسترده ای است که به دلیل هم جنس بودن با مردم عشایر توانست با 
حضور خود در این مناطق جریان آموزش را کاملا تغییر دهد و فرهنگ یادگیری و 
باســواد شدن را در بین فرزندان عشایر رواج دهد و در نهایت آموزش عشایری را 
بنیان گذاری کند. در همان سال ها در کنار آموزش دانش آموزان عشایر، دانشسراهای 
تربیت معلم عشایری ایجاد شد. در واقع دانش آموزان عشایری که از مقطع متوسطه 
فارغ التحصیل می شــدند، حتی قبل از پایان تحصیل و از 16 سالگی، می توانستند 
دو سال آموزش هایی را بگذرانند و به عنوان معلم عشایری مشغول بکار شوند.در 
واقع این معلمانی که از دل عشایر برآمده بودند، نسبت به زیست بوم خود شناخت 
داشــتند و در مورد مسائل عشایر دارای فهم و درک کافی بودند. حضور یک معلم 
بومی موجب می شد که دیگر نگران نباشیم که معلم غیربومی یک سال بعد دنبال 
انتقالی خواهد بود و… به نظرم آن سیاســت واقعا خوب بود و معلمانی که در آن 

دوره در دانشسراهای عشایری تربیت شدند، واقعا منشا اثر بودند. 
آن شرایط را با امروز مقایسه کنید؛ ما از معلم خریدخدمات و سرباز معلمان 
استفاده می کنیم. چنین روندی موجب محرومیت آموزشی دانش آموزان می شود 
چراکه آن ها در بســتری زیست می کنند که امکانات محیطی کافی برای یادگیری 
بهتــر وجود نــدارد از طرفی نمی توانند از کمک خانواده های خود در امر یادگیری 
بهره مند شوند، بنابراین باید معلمانی از جنس دانش آموزان بکار گرفته شوند تا درک 

عمیق تری داشته باشند.
 

معاون سابق آموزش ابتدایی وزارت آموزش و پرورش ؛

با کمبود معلم  روبه رو هستیم
واعظ آشتیانی فعال سیاسی اصولگرا:

امیدوارم قالیباف و دیگر گروه های سیاسی 
خودشان پیش قراول سهم خواهی نباشند

سرویس سیاسی -  امیررضا واعظ آشتیانی فعال 
سیاسی در خصوص وضعیت اصولگرایان برای ورود 
به رقابت های انتخاباتی با وجود برخی اختلاف ها از 
جمله غیبت جریان سنتی اصولگرا در نشست اخیر مبنا 
و انتقادات شــریان به برخی روندها، گفت: من اعتقاد 
دارم، ، ما در تمام جریانات سیاسی چه در اصلاح طلبان 
و چه گروه های دیگر اصولگرا تفاوت نگاه داریم، اما 
این تفاوت اجتناب ناپذیر است. در مجموع نباید این 
تفاوت نگاه، منجر به یک نگاه اختلافی شود. بنابراین 
چه خوب بود، با تمام تفاوت هایی که در نگاه مجموعه 
اصولگرایی وجود دارد، این نشســت با حضور همه 
گروه های سیاســی در مجموعه اصولگرایی برگزار 
می شــد و اگر نیــاز به زمان داشــت گفت وگوهای 
درون تشکیلاتی انجام می شد و به یک نتیجه مشخص 
می رسید و ســپس این جلسه با حضور همه برگزار 

می شد.
وی افزود:  من فکر می کنم یکی از اشتباهاتی که 
انجام گرفت این بود که بدون حضور دیگر گروه های 
فعال در حوزه اصولگرایی این نشســت انجام شد و 
این خود می تواند نشــانه  یک اختلاف باشد. ولی من 
نمی دانم که دوستان با چه تفکر و چه استدلالی به این 
نتیجه رسیدند که این جلسه را برگزار کنند. خب این 
دسته جلسات و مباحثی که مطرح شد، نیازمند به یک 
مدیریت سیاســی منطبق با یک منطق را می طلبید. به 
تعبیری یک فلســفه مدیریتی وجود دارد که می گوید 
کانون توجه باید به این ســمت برود که خطاهایی که 
انجام می شود را تکرار نکنیم و به سمت این برویم که 
اگر اشــتباهی در گذشته کردند، این اشتباه را برطرف 

کرده و تبدیل به یک فرصت کنند. 
واعظ آشتیانی تصریح کرد: در عین حال برخی 
جریانات سیاســی بالاخص در حــوزه اصولگرایی 
برخی مواقع فکر می کنند آنچه آنها می خواهند، مردم 
هم می خواهند. در صورتی که مردم مشتری نگاه های 
عملی و کارآمدی هستند و نگاه می کنند مردم علاقه مند 
به جریان اصولگرایی، به دنبال این هستند تا ببینند این 
جریان ید واحد اســت و علاقه مند هستند ببینند این 
جریــان چه حرف های نو و جدیــدی را می خواهد 
مطــرح کند و چگونه می خواهد با حرف های جدید 
در انتخابــات آینده وارد عرصه شــود و در عین  حال 
می خواهند بتوانند خواسته های خودشان را از طریق 

نمایندگانی که انتخاب می کنند، عملی کنند. 
رهبر انقلاب می فرمایند »کسانی که وارد عرصه 
انتخابات می شوند نباید به مردم وعده های نادرست 
و در باغ ســبز نشان دهند« همان طور که عرض کردم 
مردم مشتری عقلانیت و موضوعات جدید هستند و 
اگر بنا باشد همان حرف های چهار سال گذشته مطرح 
شــود، پس چه تولید محتوایی شده است؟ لذا وقتی 
می بینیم این جلسه برگزار می شود، جامعه روحانیت 
نیســت، شــورای وحدت که خود شامل گروه های 
سیاســی قوی در حوزه اصولگرایی اســت، نیست، 
جبهــه پیروان خط امام و رهبری، مؤتلفه و جریانات 
دیگــر و حتی پایداری هــا در آن حضور ندارند. این 
نشانه خوبی نبود و تحلیل من این است که آقایان در 
برگزاری این جلســه عجله کردند. حالا برخی بر این 
آمدند که جلســه ســودمند و خوب بود. حالا خوب 
بودن از زاویه عینک آنها چیست، دیگر بحث جدایی 
است که باید به آن پرداخته شود. وی در پاسخ به این 
ســوال که آقای قالیباف در آن جلســه گفتند هرکس 
ادعای ســهم خواهی کند کار حرام انجام داده است. 
تحلیل شما درباره این نوع گفتار آقای قالیباف چیست 
و با توجه به آنکه شاهد غیبت تعداد زیادی از اعضای 
اصولگرایی در این نشســت بودیم معنای این حرف 
چیســت، گفت: برخی از صحبت های آقای قالیباف 
طعنه بود. اما واقعیت امر این است که سهم خواهی چیز 

خوبی نیست. وقتی می گویند ما شاخص می خواهیم 
بگذاریم و براساس شاخص شایسته سالاری کنیم، این 
موردنظر تمام گروه های سیاسی است. یعنی هیچ گروه 
و فرد سیاسی عاقلی را پیدا نخواهید کرد که بگوید نه 
ما شــاخص را قبول نداریم. همه شاخص را دوست 
دارند اما بحث به این ســمت مــی رود که یک گروه 
سیاسی یا گروه های سیاسی به دنبال سهم بیشتر هستند 
و امیدواریم این حرفی که زده شــده واقعا شامل همه 
باشــد و به گونه ای نباشد که این حرف فقط تبدیل به 
یک طعنه به دیگران شــود ولی از سوی دیگر، برخی 
از آقایان و گروه های سیاســی خودشان پیش قراول 

سهم خواهی باشند.
این فعال سیاسی اصولگرا افزود: من شخصا این 
موضوع را منطقی می دانم مشروط بر اینکه نسبت به 
بحثی که شده همه گروه ها توجه داشته باشند و برای 
آن ها شاخص ملاک باشد و نیروهایی که می خواهند 
انتخــاب کنند، نیروهای باتجربه، کارآمد، شــجاع و 
انقلابی باشند و کارآمدی آنها در حوزه هایی که بودند، 
ثابت شده باشد. برخی ها را می بینیم که هیچ سابقه ای 
ندارند، اینجاست که می گویند سهم خواهی می شود 
یا کسانی هستند که فقط برای خودشان رزومه جمع 
کردند بدون اینکه کارآمدی داشــته باشــند. این هم 
تبدیل به چالش می شــود. به هر جهت ما باید افرادی 
را براساس شــاخص ها انتخاب کنیم، نماینده نباید 
نوکر گروه و جریان باشد،  نماینده باید نماینده مردمی 
باشــد که به او رأی دادند. حالا یک جریانی انتخاب 
شــده بسم الله این گوی و این میدان. اما اینکه بنا باشد 
اسمش را بگذارند که برخی تابع سیستم نیستند، باید 
تابع کجا باشــند؟ یعنی اگر یک جریان سیاسی، یک 
تصمیم غیرمنصفانه می گیرد نماینده ای که با رأی مردم 
انتخاب شده نباید از خودش استقلال رأی داشته باشد 
و باید تابع سیستم باشــد؟ پس می گوییم افرادی که 
انتخاب می شوند یکی از شاخصه های مهم برای آن ها 
باید شجاعت باشد؛ آیا واقعا شجاعت جزو شاخص ها 
است یا نیست؟ آیا استقلال منصفانه داشتن و در مسیر 
مردم قرار داشــتن جزو شاخص ها است یا خیر؟ اگر 
هم هست آیا فقط در حد حرف است یا خیر؟ در هر 
صــورت من این گفته آقای قالیباف را قبول دارم ولی 

مشروط بر اینکه همه به آن پایبند باشند.
واعظ آشــتیانی در پاسخ به این سوال که شاهد 
شــکل گیری جریان جدیــدی در اصولگرایی به نام 
شریان یا شبکه راهبردی یاران انقلاب اسلامی هستیم. 
این جریان دارای چه اهداف و ابعادی اســت. برخی 
می گویند شریان یک جریان به روزرسانی شده از جبهه 

پایداری است، گفت: شریان به هر جریانی که منتسب 
باشد، قدرتی ندارد و تشکل تأثیرگذاری نیست. چون 
تجربه نشــان داده گروه هایی که خلق الســاعه ایجاد 
می شــوند و هیچ پشتوانه خاصی ندارند و صرفا چند 
نفر دور هم جمع شدند، نمی توانند در سازوکار تأثیر 
خاصی داشته باشند. اما می توانیم بگوییم آن ها منتسب 
به جریان دیگری برای ســهم خواهی کردن هستند. 
یعنی خاصیت ابزاری داشــته و ورود نیابتی دارند. در 
جریان اصولگرایی و چه بســا در گروه های سیاسی 
و حوزه های دیگر هم می بینیم که تشــکلی درســت 
می شود که جمع شــان در یک اتاق 12 متری کفایت 
می کند اما بــه نیابت از جریان دیگــری برای اینکه 
 بتوانند سهم خواهی بیشــتری داشته باشند، گردهم 
می آیند.  وی در پاســخ به این ســوال که آیا می توان 
گفت شریان مسیر جبهه پایداری را دنبال می کند یا نگاه 
متفاوتی دارد، گفت: من در حقیقت پالسی ندیدم که 
شریان منتسب به جبهه پایداری باشد. شما صرفا آقای 
رســایی را نگاه نکنید که فکر کنید چون آقای رسایی 
در آن حضور دارد پس منتسب به پایداری است، من 
حداقل با توجه به بررسی هایی که داشتم، بعید می دانم 

که شریان منتسب به پایداری باشد.
واعظ آشتیانی در پاسخ به این سوال که آیا موضوع 
سهم خواهی که قالیباف به آن اشاره کرد را می توان به 
جریان پایداری نسبت داد، گفت: صحبت های آقای 
قالیباف قطعا کنایه بوده اما چقدر خوب است که همه 
از جمله آقای قالیباف و گروه های دیگر به این موضوع 
پایبند و وفادار باشــند.وی در پاســخ به این سوال که 
با توجه به اختــلاف نظرهای جریان اصولگرایی، ما 
شــاهد تعدد لیست انتخاباتی خواهیم بود گفت:  اگر 
همین شرایط و وضعی که پیش آمده ادامه پیدا کند من 
اعتقادم این اســت که با چند لیست به انتخابات ورود 
خواهنــد کرد که این برای رقبای اصولگراها مطلوب 
خواهد بود. این فعال سیاســی اصولگرا در پاسخ به 
این ســوال که تعدد لیست ها توسط چه جریان هایی 
خواهد بود، گفت: جریاناتی که در این نشست حضور 
نداشتند می توانند لیست مجزای خودشان را بدهند و 
اگر لیست مجزای خودشان را بدهند، اعتقادم این است 
که به نفع رقبای سیاسی جبهه اصولگرایی خواهد بود 
و آنها می توانند تعدادی از کرســی های مجلس را در 
تهران یا شهرســتان ها به دست بیاورند. اما تجربه من 
می گوید هیچ بعید نیســت که نهایتا این تعدد لیست 
تبدیل به یک لیست واحد شود. اما اگر نشود و رقابت 
صرفا در حوزه اصولگرایی باشد، هیچ بعید نیست که 

به دور دوم هم برسد.

یک فعال سیاسی اصولگرا گفت: شریان به هر جریانی که منتسب باشد، قدرتی ندارد و تشکل تأثیرگذاری نیست. چون تجربه نشان داده گروه هایی که 
خلق الساعه ایجاد می شوند و هیچ پشتوانه خاصی ندارند و صرفا چند نفر دور هم جمع شدند، نمی توانند در سازوکار تأثیر خاصی داشته باشند. اما می توانیم 
بگوییم آن ها منتسب به جریان دیگری برای سهم خواهی کردن هستند. یعنی خاصیت ابزاری داشته و ورود نیابتی دارند. در جریان اصولگرایی و چه بسا در 

گروه های سیاسی و حوزه های دیگر هم می بینیم که تشکلی درست می شود که جمع شان در یک اتاق ۱۲ متری کفایت می کند اما به نیابت از جریان دیگری برای 
اینکه بتوانند سهم خواهی بیشتری داشته باشند، گردهم می آیند.

من در حقیقت پالسی ندیدم که شریان منتسب به جبهه پایداری باشد. شما صرفا آقای رسایی را 
نگاه نکنید که فکر کنید چون آقای رسایی در آن حضور دارد پس منتسب به پایداری است، من 
حداقل با توجه به بررسی هایی که داشتم، بعید می دانم که شریان منتسب به پایداری باشد.
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